



澳門科技大學  
MACAU UNIVERSITY OF SCIENCE AND TECHNOLOGY



**法學院**

FACULTY of LAW



▲ 澳門知識產權研究中心  
Macao Intellectual Property Research Center

**法學院**成立於 2000 年 3 月，是澳門科技大學建校時的四所創始學院之一。經過多年發展，已於多元文化的歷史語境和跨域法律發展的時代潮流中，逐步形成「以多元文化為背景」及「以跨域法律為內容」的教學和研究特色，確立「立足本澳乃至兩岸四地，面向國際，藉由多元文化，培育本地及跨域法律人才，推動法治進步」的使命和目標。

學院擁有三級學位授予課程。開設有法學學士學位課程，法學碩士、法律碩士、刑事司法碩士、國際經濟與商法碩士、國際仲裁碩士、金融犯罪與監管碩士六個碩士學位課程，以及法學博士學位課程。此外，學院成立競賽研習社，鼓勵學生積極參加校內外具有學術影響力的專業賽事，達致教授理論知識與培養實踐能力並重。

學院擁有兩個國家級平台。2017 年，經國家教育部批准，學院與中南財經政法大學知識產權研究中心合作共建教育部人文社科重點（境外）夥伴基地「澳門知識產權研究中心」。2018 年，學院與上合組織國際司法交流培訓基地合作，在學院設立「上合組織國際司法交流合作培訓基地澳門研修中心」。學院還與澳門反洗錢師協會合作，由美國公認反洗錢師協會授權在我院設立「國際公認反洗錢師（CAMS）澳門考試中心」，以此推動本地反洗錢人才儲備，服務區域及澳門社會。



▲ 國際公認反洗錢師（CAMS）澳門考試中心  
International Certified Anti-Money Laundering Specialist  
Macau Examination Center

此外，學院下設「仲裁與爭議解決研究中心」、「法律實踐教學中心」和「澳門法律與金融研究中心」，擁有模擬法庭、法學圖書室等教研設施，與海峽兩岸暨港澳多家司法機構、仲裁組織、律師事務所等法律實務單位建立合作關係，為學生提供豐富的學習和實踐機會，為社會提供法律服務。

借助本澳中西文化交融傳統優勢和區位優勢，學院積極開展對外學術與教學交流活動，已與境外諸多學術及實務機構建立廣泛而有效的合作關係，成為「內地與港澳法學教育聯盟」首批理事單位及「亞洲法律學會」年輕的成員單位。作為理事長單位，學院牽頭並聯合香港大學法律學院、暨南大學法學院等粵港澳三地三十五間學術研究、法律實務及服務平台機構成立「粵港澳大灣區知識產權法律聯盟」（The Intellectual Property Law Alliance of Guangdong-Hong Kong Macao Greater Bay Area），為粵港澳大灣區發展規劃及知識產權國家發展戰略培養人才、推波助力。

學院側重比較法和跨域法律領域的學術研究，廣邀海峽兩岸暨港澳乃至世界各地學者，搭建跨域法律研究平台。學院定期舉辦各種學術活動，如「十字門名家講壇」、「十字門法學論壇」、「法律人真情對話：法律人成長“技”」、「法學教育院長論壇」等，邀請澳門內外知名法學家和業界人士，就重大法學學術和法律實踐問題發表演講，推動法律基礎理論研究及跨學科研究，為學院凝聚良好的地區學術影響力。

四百多年東西方文化的交匯在澳門留下很多烙印或痕跡，中外法律制度在此轉換承接，多元法律文化於斯交融成長。回歸以來，澳門的法律改革和法制建設任重道遠，中國內地也正進入國家治理體系現代化和法治建設新階段，兩地均需法律棟梁之才。與此同時，澳門與內地之間、海峽兩岸暨港澳之間乃至全球範圍內的聯繫更顯密切，跨域法律人才已不可或缺。在此，法學院期待與您同行，踐行使命，實現目標。





## 學院課程

根據澳門《高等教育制度》、《高等教育素質評鑑制度》有關課程審視之規定要求，經國家教育部高等教育教學評估中心審視，法學院「法學學士學位課程」、「法學碩士學位課程」、「國際經濟與商法碩士學位課程」、「國際仲裁碩士學位課程」、「刑事司法碩士學位課程」、「法律碩士學位課程」、「法學博士學位課程」均已順利獲得通過。2020/2021學年獲批招生的“金融犯罪與監管碩士學位課程”將嗣後審視。

### (1) 學士學位課程

法學學士學位課程在特區法學教育領域呼應「一國兩制」原則，進行澳門法律和中國內地法律並行的雙軌教學，更好滿足本地及內地學生法律職業發展需要，促進不同法域間制度學習，增進本地學生對國家法律的認識。

### (2) 碩士學位課程

法學院共設有法學碩士、法律碩士、刑事司法碩士、國際經濟與商法碩士、國際仲裁碩士、金融犯罪與監管碩士六個碩士學位課程。研究生教育重視理論和知識基礎的打造以及應用能力的提升，並鼓勵學生進行跨域比較學習，成為有法治理想、有國際視野、有紮實的法律基礎、有跨域比較研究和工作之能力的高層次法律人才。各課程的教育培養由科目學習、學術講座、讀書報告、實務訓練、學位論文等構成。

### (3) 博士學位課程

法學博士學位課程旨在培養具有問題意識、思辨能力及國際視野的綜合性跨域法學研究專門人才。課程含法學理論、法律史、憲法與行政法、民商法、刑法、經濟法、國際法、訴訟法學、環境與資源保護法學九個專業。本課程以比較法與跨域法為視角，既注重培養學生運用法律教義學、法學方法論準確解釋法律和適用法律的能力，又培養學生能夠具備一定的跨學科，尤其是運用其他人文社會科學的知識及方法進行綜合研究的能力。在此基礎之上，使學生能夠具備獨立進行法學相關問題的研究能力。

## 澳門知識產權研究中心

作為教育部在境外設立的第一個法學類人文社科重點基地，中心立足澳門、攜手內地、連接中葡、面向國際，旨在整合澳門科技大學和中南財經政法大學的優勢資源，發揮澳門的區位優勢，致力成為海峽兩岸暨港澳地區、葡語國家地區乃至國際知名的學術機構和智庫。同時，中心大力培養知識產權研究方向的博碩士，開展多項粵港澳大灣區知識產權法律方面的科研項目，與粵港澳大灣區的知識產權學院、研究機構、知識產權行政管理部門及法院保持良好的合作關係。

## 仲裁與爭議解決研究中心

「仲裁與爭議解決研究中心」於2014年3月成立。

作為學院設立的第一個院屬研究機構，中心的成立得到海峽兩岸暨港澳諸多法學院、仲裁機構以及仲裁實務界人士的大力支持，是法學院重要的法學研究、實踐教學以及開展社會服務的平台。

## 法律實踐教學中心

「法律實踐教學中心」於2016年11月成立。作為法學院開展實踐教學、專題研究及提供社會服務的平台，中心著力培養學生的法律實踐技能，拓展法學院與業界之交流與合作，開展法律人才培訓，參與推動法學教育發展和法治社會建設。



## 澳門法律與金融研究中心

「澳門法律與金融研究中心」於2020年正式成立。中心致力於圍繞法律與金融打造具有澳門特色與全球視野、理論與實踐有機結合的高水平國際性研究基地和高端智庫，服務澳門和國家的金融法律制度建設，參與全球金融法學理論研究的新發展。在開展科研的同時，中心亦因應法學院本科學士學位、金融犯罪與監管碩士等相關課程之需要，配合承擔金融法等相關科目的課堂教學以及課外研習指導，培養法律與金融人才。

## 學生研修與競賽

學院為學生豐富的校內外研習活動，舉辦學業修讀、研究性學習、論文寫作等多元指導講座，學習和留學等多種經驗交流會，定期舉辦「觀應孟法學論文比賽」、「望洋孟法律辯論賽」和「蓮花孟法律演講比賽」等學生校內競賽活動，學院組織競賽研習社，推動學生積極參加「傑賽普國際法模擬法庭競賽」、「國際刑事法院模擬法庭競賽」、「國際投資仲裁比賽」、「亞太地區企業併購模擬競賽」等各項具學術影響力之專業競賽。

## 法學院校友會及校友獎學金

法學院校友會於2020年成立，致力於加強澳門科技大學法學院之校友和母校之間、加強校友和校友之間以及該會與大學聯合總會的聯繫，相互推進發展。獲校友捐贈，法學院設立“法學院校友獎學金”，以表彰品學兼優的法學院學生，鼓勵學生積極赴世界名校法學院繼續深造。



▲ 十字門名家講壇——德國馬普外國與國際刑法研究所所長 Ulrich Sieber 教授  
The Shizi Gate Master Lecture given by Prof. Dr. Ulrich Sieber, the Director of Max Planck Institute for Foreign and International Criminal Law



## 學生海外升學與發展

法學院秉持立足澳門，面向內地，走向世界，積極培育跨域法律人才，不斷加強理論與實踐並行教學，呼應本地及國際化趨勢，優化改進課程設置，注重未來法律人綜合能力之培養，在學生培養方面整體實力提升的碩果。學生畢業後，多進入律所、司法機關、仲裁機構、法律實務部門、政府機關工作就業，或進入企事業單位及自行創業，亦有眾多同學赴英、美、澳等知名大學法學院繼續深造，錄取學校包括牛津大學、劍橋大學、加州大學伯克利分校、愛丁堡大學、曼徹斯特大學、杜倫大學、喬治城大學、德州大學奧斯汀分校、聖路易斯華盛頓大學、南加州大學、波士頓大學、加州大學戴維斯分校、華盛頓大學、伊利諾大學厄巴納香檳分校、悉尼大學、新南威爾士大學、慕尼黑大學等知名學府。



▲「亞太地區企業併購模擬競賽」獲獎  
Asia-Pacific M&A Moot Competition

課程 Program	專業 / 範疇 Major / Area	修讀年期 Duration of Study (Year)	授課語言 Medium of Instruction
<b>法學博士 Doctor of Philosophy in Law</b>	法學理論 / 法律史 / 憲法與行政法 / 民商法 / 刑法 / 經濟法 / 國際法 / 訴訟法 / 環境與資源保護法 Legal Theory / History of Law / Constitutional and Administrative Law / Civil Law and Business Law / Criminal Law / Economic Law / International Law / Legal Procedure / Environmental and Natural Resources Protection Law	3	中 / 英 Chinese/ English
<b>法學碩士 Master of Laws</b>	法理學 / 比較法 / 憲法與行政法 / 民商法 / 刑法 Jurisprudence / Comparative Law / Constitutional and Administrative Law / Civil and Commercial Law / Criminal Law	2	中 / 英 Chinese/ English
<b>刑事司法碩士 Master of Laws in Criminal Justice</b>		2	中文 Chinese
<b>法律碩士 Juris Master</b>		2	中文 Chinese
<b>國際經濟與商法碩士 Master of International Economic and Commercial Law</b>		2	中 / 英 Chinese/ English
<b>國際仲裁碩士 Master of International Arbitration</b>		2	中 / 英 Chinese/ English
<b>金融犯罪與監管碩士 Master of Financial Crime and Regulation</b>		2	中 / 英 Chinese/ English
<b>法學學士 Bachelor of Laws</b>		4	中 / 英 Chinese/ English



▲ 法律人真誠對話：法律人成長“技”  
Legal Experts Sincere Talk



▼ 模擬法庭 Moot Court

Established in March 2000, the **Faculty of Law** was one of the first four faculties when the Macau University of Science and Technology was founded. With the historical context of multiculturalism and the tendency toward cross-border law development, after years' growth, the Faculty has gradually formed a teaching and research tradition characterized as multicultural environment and cross-border law, and set its mission and vision: Cultivate Local and Cross-border Legal Talents within the context of Multiculturalism and Internationalism in its Macao and Cross-Straits Four-Regions Base, and to promote the rule of law.



▲ 暑期實習活動 - 法學院學生拜訪全國人大常委會港澳基本法委員會  
Summer internship activities - FL Students visited Hong Kong and Macao Basic Law Committee of the Standing Committee of the National People's Congress

The faculty has three levels of degree Programs. It offers the undergraduate Program of Bachelor of Laws, postgraduate Programs including Master of Laws, Juris Master, Master of Laws in Criminal Justice, Master of International Economic and Commercial Law, Master of International Arbitration, Master of Financial Crime and Regulation, and Doctor of Philosophy in Law.

In accordance with the principle of "one country, two systems", the Faculty conducts parallel courses of Macao Law and Chinese Law in its Degree Program of Bachelor of Laws, covering a wide range of subjects including Macao law, Chinese law, international law and the major legal systems of the world. The Faculty puts more weights on the study of comparative law and cross-border legal issues for its Degree Program of Master of Laws. Moreover, The Faculty of Law also organizes study groups for student competitions, encouraging students to actively participate in academic and professional competitions on campus and beyond.

The Faculty has two state-level centres. In 2017, the Faculty and the Intellectual Property Study Centre of the Zhongnan University of Economics and Law were permitted by the Ministry of Education to jointly build the Macao Intellectual Property Research Centre, which is a key partner research base out of the Mainland China for Humanitarian and Social Sciences of the Ministry of Education. In 2018, the Macao Research Centre for the Judicial Training Base of the Shanghai Cooperation Organization was formed under the cooperation between the Faculty and the judicial training base of the Shanghai Cooperation Organization. The Faculty, together with Macau Anti-Money Laundering Specialists Association, established the International Certified Anti-Money Laundering Specialist Macau Examination Center (CAMS), which is authorized by "Association of Certified Anti-Money Laundering Specialists" (ACAMS), aiming to enhance the regional talent pool of anti-money laundering and to serve the area and the Macao society.

## 查詢 Enquiries

### 地址 Address

中國澳門科技大學 R 座七樓 773 室 / Block R, Room 773 Macau University of Science and Technology, Avenida Wai Long, Taipa, Macau, China

### 電話 Tel

(853) 8897 2358 博士學位 Postgraduate Program (Doctoral degree)  
(853) 8897 1722 碩士學位 Postgraduate Program (Master degree)  
(853) 8897 2000 / 8897 3320 學士學位 Undergraduate Program

### 網站 Website

<http://www.must.edu.mo/fl>

### 電郵 E-mail

fl\_md@must.edu.mo 碩士及博士學位 Postgraduate Program  
llb-ad@must.edu.mo 學士學位 Undergraduate Program





Moreover, the Faculty has established the Research Centre for Arbitration and Dispute Resolution, the Legal Practice and Education Centre, Macao Centre for Legal and Financial Research, and also provides facilities such as moot court room, law library, both of which have developed cooperative relationships with legal institutions, arbitration organizations and law firms from the cross-strait four-regions, providing opportunities of academic training and practice for students and legal training courses for the community.

Taking the advantage of Macao's traditional and unique geographic superiority, the Faculty actively carries out foreign academic and teaching exchange activities, and has built up effective cooperative relationships with foreign academic institutions and professional units, including becoming the first batch members of the Mainland-Hong Kong-Macao Law Education Alliance and the young member of the Asian Law Institute. As the director of the alliance, the Faculty led and forged the links with the 35 institutions platforms of academic research and legal practice and services such as the Faculty of Law at the University of Hong Kong and Jinan University to inaugurate the Intellectual Property Law Alliance of Guangdong-Hong Kong-Macao Greater Bay Area in pursuit of the cultivation of the talented persons and assistance for the development schemes of the Greater Bay Area and the state development strategy of intellectual property rights.

The Faculty focuses on the academic investigations of the comparative law and cross-border legal areas, widely welcomes the scholars from the cross-straits four-regions and the world, and creates trans-territory platforms for legal research. It arranges various regular academic activities such as the *Shizi Gate* Master Lecture, the *Shizi Gate* Legal Forum, Dialogue with Jurists: Essential skills for Jurists, Forum for Deans on Legal Education, and invites well-known legal scholars from Macao and other areas to deliver speeches about the significant problems of legal research and practice to facilitate the fundamental legal theory research and interdisciplinary study, as well as to foster the Faculty's academic reputation of the regions.

Macao has been the intersection, where the East and the West meets, for more than four hundred years, with a changing history of Chinese and foreign laws and diversified legal cultures. There's still a long way to go for Macao's law reform and legal development after its return to China. And the Mainland China is entering into a new stage for the modernization of national governance and the development of rule of law. Both sides have urgent need of outstanding legal talents. At the same time, the relationships between Macao and the Mainland China, Macao and Hong Kong and Taiwan, Macao and the whole World have become increasingly closer, and the cross-border legal talents are even more indispensable. Welcome to the Faculty of Law. Let's fulfill the mission and achieve the vision together.

▼ 內地與港澳法學教育院長論壇

Forum for Deans on Legal Education in Mainland China, Hong Kong and Macao



## Program

In accordance with the requirements of the Legislation of Higher Education System and the Quality Assessment System for Higher Education, the Faculty Programs of the Bachelor of Laws, Master of Laws, Master of International Economic and Commercial Law, Master of International Arbitration, Master of Laws in Criminal Justice, Juris Master and Doctor of Philosophy in Law have been successfully approved by the Education Quality Evaluation Agency of the Ministry of Education(China). The Program of Master of Financial Crime and Regulation which has been approved enrollment in 2020/2021 academic year is scheduled to be reviewed later.

### (1) Undergraduate Program

The Bachelor of Laws Program echoes the principle of "One Country, Two Systems" and supplies Macao law and Mainland China law curriculums simultaneously in Macao SAR. The program aims to better meet the demands for the legal professional development of local and mainland students, promotes studying laws of different jurisdictions and enhances local students' understanding of Chinese laws.

### (2) Postgraduate Program (Master degree)

The Faculty of Law offers six postgraduate programs leading to the degrees of Master of Laws, Juris Master, Master of Laws in Criminal Justice, Master of International Economic and Commercial Law and Master of International Arbitration and Master of Financial Crime and Regulation. The postgraduate programs aim at developing the high-end legal professionals with the ideal of the rule of

law, the global vision, the solid foundation of law discipline and the capacity of cross-jurisdictional research and work, through the strengthening of the students' knowledge, theory and application skills. Correspondingly, the components of the programs include the teaching of courses, academic lectures, study reports, internship and dissertations.

### (3) Postgraduate Program (Doctoral degree)

The Degree of Doctor of Philosophy in Law program aims to cultivate comprehensive interdisciplinary specialized talents in legal research with problem awareness, critical thinking and global vision. The program comprises 9 majors including Legal Theory, History of Law, Constitutional and Administrative Law, Civil Law and Business Law, Criminal Law, Economic Law, International Law, Legal Procedure, Environmental and Natural Resources Protection Law. From the perspectives of cross-border comparative legal research, the program emphasizes on cultivating students' abilities of adequately interpreting and applying laws by legal dogmatics and legal methodology, but also developing students' abilities of conducting comprehensive research with certain interdisciplinary knowledge and methods, particularly the knowledge and methods of other disciplines of social science. On this basis, the program will arm the research students with the ability of individually studying related issues in laws.



▼ 上合組織國際司法交流合作培訓基地（澳門）青年學習營  
China National Institute for SCO International Exchange  
and Judicial Cooperation (Macao) Youth Camp



▼ 望洋盃法律辯論賽  
The Wangyang Cup Law Debate Competition

## Macao Intellectual Property Research Centre

Basing on Macao, joining hands with the mainland, connecting China and Portugal, facing International world, as a key partner research base out of the Mainland China for Humanitarian and Social Sciences of the Ministry of Education, the Centre aims to integrate the advantageous resources of Macau University of Science and Technology with Zhongnan University of Economics and Law. It will be built into an internationally renowned academic institution and Think Tank in cross strait four regions, Portuguese-speaking countries and regions, even in the world. At the same time, the Centre has made great efforts to train doctoral and postgraduate students in intellectual property research, carried out a number of research projects on intellectual property law of Guangdong-Hong Kong-Macao Greater Bay Area, and maintained good cooperative relations with intellectual property colleges research institutions, intellectual property administrative departments and courts in Guangdong-Hong Kong-Macao Greater Bay Area.

## Research Centre for Arbitration and Dispute Resolution

The Research Centre for Arbitration and Dispute Resolution was founded in March, 2014. As the first research institution affiliated to the Faculty of Law, M.U.S.T., the founding of Research Centre for Arbitration and Dispute Resolution is strongly supported by law schools and colleges, arbitration institutions and

personages from the Mainland China, Macao, Hong Kong and Taiwan. It is an important platform for the Faculty of law to carry out legal science researches, practical teaching works and serve the society.

## Legal Practice and Education Centre

Legal Practice and Education Centre was established in November 2016. As the platform of Faculty of Law to carry out practical teaching, specialized researches and offer social service, the centre focuses on cultivating students' practical skills on law, expanding exchanges and cooperation between the Faculty of law and business communities, carrying on legal training courses, putting forward the legal education development and construction of the society ruled by law.

## Macao Centre for Law and Finance

Macao Centre for Law and Finance was set up in 2020. Focusing on law and finance, the centre is committed to building a high-level international research base and think tank with Macao characteristics and global vision, which can integrate theory and practice, serving the establishment of Macao's and national financial legal system and participating into the latest development of theoretical research on financial laws worldwide. While carrying out scientific researches, the centre also assists to undertake teaching work and extracurricular research guiding of financial laws and other relevant subjects in demands of bachelor and master degree on Financial Crime and Regulation and other courses to cultivate talents in financial laws.

Philip C. Jessup International Law Moot Court Competition, International Criminal Court Moot Court Competition, Foreign Direct Investment International Arbitration Moot, Asia-Pacific M&A Moot Competition, etc., on campus and beyond.

## Alumni and Scholarship

The Faculty of law Alumni Association established in 2020, it is dedicated to strengthening the ties between alumni and the University, as well as to strengthening the ties between the Association and the General Association to promote each other's further development. The faculty has established the "Faculty of Law Alumni Scholarship" due to the donation from alumni for outstanding students, encouraging students to pursue further studies in law schools of world-renowned universities.

## Further Education and Career Development

Rooted in Macao and facing the Mainland and the world, the Faculty of Law is committed to nurturing legal professionals with an interdisciplinary approach, continuously strengthening the teaching philosophy of emphasizing both theory and practice. Responding to local and international trends, the Faculty of Law has kept optimizing and improving the curriculum, which focuses on the development of the comprehensive skills and overall quality of future legal professionals. The Faculty of Law has outstanding alumni. Graduates join law firms, the judiciary, arbitration agencies, legal practice departments, and government agencies. The graduates also enter enterprises or start their own businesses. After graduation, many of our students choose to continue their study overseas including the UK, US, Australia. The offers made by prestigious universities include Oxford University, Cambridge University, University of California(Berkeley) · Edinburgh University, Manchester University, Durham University, Georgetown University, University of Texas at Austin, Washington University in St. Louis, University of Southern California, University of Boston, University of California at Davis, University of Washington, University of Illinois at Urbana-Champaign, University of Sydney, University of New South Wales, and University of Munich.

## Studies and Competitions

The Faculty of Law offers a wide range of on-campus and off-campus academic activities for students, including seminars and workshops on studies, research, thesis writing, and the experience of studying abroad. Moreover, it holds regular competition activities such as the *Guanying Cup* Legal Essay Contest, the *Wangyang Cup* Law Debate Competition and the *Lianhua Cup* Legal Speech Competition. The Faculty of Law also organizes study groups for student competitions, encouraging students to actively participate in academic and professional competitions including



▲ 法學院校友會成立  
Faculty of Law Alumni Association established